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“La soledat és la pitjor malaltia”,
afirma l’Elsa Bottini a Línia Nord.
Ella és la impulsora de La Cons-
tel·lació, un projecte d’habitatge
col·laboratiu pioner al Barcelonès
Nord i que estarà situat al barri
del Gorg de Badalona. Bottini pa-
teix esclerosi múltiple i, junta-
ment amb un grup de persones
en la seva mateixa situació, van
mobilitzar-se l’any 2018 per bus-
car una alternativa de vida. 

“Ens trobàvem en diferents
hospitals per fer rehabilitació. I
vam pensar, per què no viure
junts i fer del nostre dia a dia una
rehabilitació?”, afirma. La idea
inicial era ajuntar persones en si-
tuacions i amb necessitats sem-
blants per afrontar l’etapa final de
la vida en una comunitat.  

INICIS I CONDICIONS DELS SOCIS
El 2018 el grup inicial registra
la cooperativa Aflorem, que se-
ria la propietària dels terrenys
de l’edifici. Per desenvolupar el
projecte, van contactar amb
Col·lab, una empresa que es
dedica a projectes d’habitatge
cooperatiu. La iniciativa, però,
s’ha anat transformant al llarg
dels anys, especialment en el ti-
pus de socis, i el nom va canviar
a La Constel·lació.

Primer va obrir-se el ventall
a persones amb altres malalties,
sempre que no fossin psicològi-
ques. Durant el 2020, per un
canvi legal, les persones jubila-
des passen a considerar-se
col·lectiu vulnerable i la coope-
rativa decideix que també es
poden adherir al projecte. Un
moment que va suposar un punt
d’inflexió, ja que això va provo-
car rebre moltes peticions per
unir-se a la iniciativa.

Els requisits que es van fixar
van ser persones jubilades d’en-
tre 65 i 75 anys i persones amb
malalties sense mínim d’edat.
La cooperativa ja té els 12 socis
necessaris, corresponents als 12
habitatges que tindrà l’edifici,
que han fet una aportació eco-
nòmica de 33.000 euros per a la
compra del terreny i per a l’ús vi-
talici del pis.

La Constel·lació estarà for-
mada per vuit apartaments petits
de 44 m² i quatre de grans de  66
m². Ara travessa un bon moment
pel que fa als socis, però no sem-
pre ha estat així. “El model és se-
lectiu en si mateix. Les persones
que s’hi han sumat i que no co-
incidien amb la nostra ideologia
de vida han acabat marxant. Po-
den haver-hi baixes, però ara
estem en un moment estable”,
diu Bottini, que és la més vete-
rana i ha viscut molts canvis.

GAUDIR DEL TRAJECTE
Tenint en compte que el projec-
te va arrencar fa sis anys, i que
encara no s’ha començat a cons-
truir, la mentalitat dels socis és la
d’apostar per un pla a futur, sen-
se buscar la immediatesa. És el

cas de la Melissa Moyer. Viu a
Barcelona i encara està en actiu
com a catedràtica. Es va adherir
al projecte l’estiu del 2023 pen-
sant en la seva jubilació. 

“Al principi vaig dubtar perquè
la meva preocupació era conviu-
re amb persones que no coneixia,
amb trajectòries diferents. Però

em va convèncer la idea d’afron-
tar l’etapa sènior en comunitat”,
explica Moyer a Línia Nord. Per
evitar la convivència amb desco-
neguts, la cooperativa organitza
habitualment trobades perquè
els socis es coneguin i també per
familiaritzar-se amb l’entorn de
l’edifici i la ciutat on viuran.

ENVELLIMENT ACTIU
Per a Moyer és important afron-
tar la seva jubilació com una eta-
pa activa i sense dependre de fa-
miliars, i el model de La Cons-
tel·lació, diu, li permetrà. “Abans
els fills cuidaven els pares, però
ara no tenen ni temps ni espai a
casa i la majoria de gent gran va
a una residència. En canvi, el co-
operativisme és un moviment
que et dona més autonomia. És
un repte bonic que no és tan
comú quan arribes a aquesta
etapa i obliga a continuar lluitant

en lloc de quedar-se parat”, des-
taca. “En un món tan boig”, afe-
geix la sòcia, valora un pla de vida
solidari com aquest. 

LA PRIMERA PEDRA 
El projecte de La Constel·lació no
està sent fàcil. Bottini assegura que
l’obtenció de permisos per part de
les administracions és molt lent.
A més, diu, la concessió de la hi-
poteca serà un procés llarg on el
banc haurà d’estudiar cada soci
que forma la cooperativa. A aques-
tes situacions cal sumar-hi que,
des del seu inici, el projecte ha so-
breviscut a la pandèmia i a la gu-
erra d’Ucraïna i la inflació –que ha
suposat l’encariment de les ma-
tèries primeres i, per tant, de la
construcció–. Tot i això, i amb
peus de plom, els socis preveuen
posar la primera pedra de La
Constel·lació aquest 2024 i que les
obres comencin el 2025.

Envellir en comunitat
» La Constel·lació és un projecte d’habitatge cooperatiu que es construirà al Gorg de Badalona
» Persones d’entre 65 i 75 anys jubilades o amb malalties viuran la tercera edat de forma conjunta

Els socis han aportat
33.000 euros per
comprar el terreny i
tenir l’ús vitalici del pis

Rubén Hidalgo
BADALONA

A l’esquerra, una reproducció del futur edifici, i a la dreta, els impulsors del projecte. Fotos: La Constel·lació del Gorg 
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NLes millors
perles

Un britànic va rebre 120.000 euros d'herència i va decidir
escollir a l’atzar 12 persones desconegudes perquè
triessin què havia de fer amb aquests diners que no

necessitava. Els destinarà als pobres de Liverpool.

Fa temps que els veïns d’un poble del Canadà,descendents d’anglesos i irlandesos, desconeixen els
seus orígens. Ara, un vaixell del segle XIX trobat al fons del
mar podria resoldre totes les seves incògnites.

Als veïns de Deltebre no els deu haver fet gens de gràcia
saber que un dels delinqüents més buscats d'Europa per

tràfic de persones vivia, des de feia 15 anys, a la localitat. Va
canviar-se la identitat i feia vida normal, regentant un negoci. 

Un treballador d’un supermercat d’Austràlia ha trobat
una rajola de xocolata caducada des de fa més de 24

anys a les prestatgeries de l’establiment. Millor no saber
què hauria passat si algú se l’hagués menjat.

LA FOTOGemma Sànchez/ACN

La lupa

Ja fa més de 175 anys que el Miquel Boada va
aconseguir que es fes realitat el seu projecte, la
línia de ferrocarril Barcelona Mataró. Era un
projecte amb uns objectius clars, connectar el

Port de Barcelona amb Mataró amb una tecnologia dis-
ruptiva, la màquina de vapor. Aquesta era molt més rà-
pida i eficient que els carros tirats per animals, i això
facilitaria el transport de persones i mercaderies im-
pulsant el desenvolupament econòmic de tota la regió.

En Miquel tenia un pla, va buscar inversors, tec-
nòlegs, aliats al territori i a fora, i ho va poder dur a
terme. I això tot i la multitud d’entrebancs que va te-
nir pel camí. Miquel Boada va morir el 4 de març de
1848, uns mesos abans de la inauguració del seu pro-
jecte, però el seu llegat i lideratge ha arribat fins a nos-
altres. Tots ens sentim orgullosos. Hi havia qui deia
que era una màquina de l’infern, va patir fins a l’ex-
tenuació per trobar inversors, va haver-hi víctimes
atropellades, homes i nens, però l’alternativa era que-
dar-nos enrere.

Fa unes setmanes vaig poder participar en una tau-
la rodona, "de la ciència al mercat" on diferents or-

ganitzacions explicàvem com ho estàvem fent per no
perdre el tren de la digitalització que ens està afectant
a totes les organitzacions. Totes eren diferents, ca-
dascuna tenia la seva estratègia, però totes havien fet
l’anàlisi de la situació, establert objectius estratègics,
fites que es puguin mesurar, i articulat un pla. I pel
camí, com en el món de les startups, però també com
ha passat tota la vida, pivotar per superar les sorpre-
ses que ens dona sempre la realitat.

Fa uns dies vaig poder tornar a visitar l’exposició
itinerant ‘Nova pantalla. El videojoc a Catalunya’, que
us recomano tot i que no sigueu gamersni tecnòlegs.
La indústria del videojoc és una indústria que tanca-
rà el 2023 amb prop de 200.000 milions de dòlars de
facturació al món (més que el cine i la música junts),
i que a Catalunya és cada vegada més rellevant. Però
per arribar a aquest punt ja des del 2008 vam crear
els primers graus d’animació i multimèdia (el CITM
a Terrassa) i des del 2017 tenim una Taula del Videojoc
on es concentra tot l’ecosistema públic i privat. Aques-
ta ens ha fet arribar a més de 4.000 professionals, més
de 200 estudis i una facturació anual que esperem que

s’hagi apropat als 1000 milions el 2023. Una altra ve-
gada tenim un pla.

Jo crec que ho estem fent bé. Encara que de ve-
gades no ho sembli i que acostumem a qüestionar-ho
molt tot, avancem. Us convido a visitar l’informe ‘Sta-
te of the Union: promises kept’ que parla dels 43.000
milions assignats per a la fabricació de semiconduc-
tors mitjançant la Llei Europea de Xips, la nova llei
de Mercats Digitals que protegeix els usuaris en línia
(menors també), intentant regular mercats digitals jus-
tos i oberts, o els 800.000 milions assignats amb els
fons europeus Next Generation per a la modernitza-
ció de les nostres economies.

Doncs, què hem de fer per anar de Barcelona a Ma-
taró, o per aconseguir que la Ciència arribi al Mercat,
o per pujar al tren de la nova indústria del videojoc?
Doncs primer de tot tenir un pla a mitjà termini. Un
pla personal, un pla com a organització com a nació
i com a Europa. I si anem rascant veiem que en tenim
més del que potser amb tant missatge de crispació de
vegades podria semblar. Així que com va dir algú, “al
loro, que no estamos tan mal”.

per Miquel Angel Fernandez, membre de Restarting Badalona

De BCN a Mataró, de la ciència al mercat i més Europa
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S’esfondra un edifici de cinc plantes a 
Badalona: hi busquen persones atrapades1

2
Troben tres morts entre la runa 
de l’edifici esfondrat a Badalona

Inspeccionen l’edifici esfondrat de Badalona
per saber quan hi podran entrar els veïns

La qualitat dels materials de construcció,
possible causa de l’esfondrament a Badalona

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Tres persones “joves i de mitjana edat” 
continuen desaparegudes del bloc esfondrat 

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@rodri_arenass: Un any més, la Superbowl
ha acabat amb un touchdownde pel·lícula.
Sens dubte, aquesta edició ha estat una au-
tèntica bogeria.

@shannonlada: El premi més important
se l'ha emportat La sociedad de la nieve. La
pel·lícula de J. A. Bayona se'n va a casa
amb 12 Goya. Bravo!

#Goya

@ManuJBO: Avui a Barbate han estat assas-
sinats dos guàrdies civils en mans de narco-
traficants. Fa massa anys que demanem, en
va, més contundència contra el narcotràfic.

#Barbate #Superbowl

La clau

L’Estat espanyol és un delspocs països europeus
que menys ha variat les

hores de treball en els últims 40
anys. Per contra, països com Ale-
manya, França o Àustria han re-
duït fins a un 18% les hores tre-
ballades anualment.

La jornada laboral a l’Estat es-
panyol és oficialment de 40 hores
setmanals, una norma que és així
des de 1983, quan es va modificar
l’Estatut del Treballador. Aques-
ta modificació va suposar aprovar
la jornada de 8 hores  i ampliar les
vacances anuals a 30 dies naturals
(22 laborals), tal com ho coneixem
avui dia. Per això, la qüestió de la
reducció de la jornada laboral, sen-
se pèrdua de salari, és un tema que
ha cobrat força en els últims
temps, ja que es mantenen les 40
hores setmanals des de fa dècades. 

Els impulsors d’aquesta me-
sura argumenten que hi ha di-
versos motius que la justifiquen,
com l’augment de la productivitat,
la millora de la qualitat de vida i la
creació d’ocupació. Segons dades
del Banc Mundial, la productivi-
tat per hora treballada a l’Estat es-
panyol ha crescut un 15% entre el
2000 i el 2019, mentre que els sa-
laris només han augmentat un 1%
en el mateix període. Això signi-
fica que els treballadors estan
produint més valor amb menys
temps, però no estan rebent una
compensació adequada. 

A més, reduir la jornada la-
boral podria tenir efectes positi-
us sobre la salut, el benestar i l’e-
quilibri entre la vida personal i
professional, així com sobre el
medi ambient, en reduir les emis-
sions de gasos d’efecte hivernacle.

Treballar menys per treballar tothom
per Pedro Jesús Fernández

Per últim, una altra raó és que
també es podria fomentar la
creació d’ocupació, ja que es ne-
cessitarien més persones per co-
brir les mateixes tasques amb
menys hores.

Som molts els que pensem
que la reducció de la jornada la-
boral a 35 hores setmanals és
una mesura necessària i benefi-
ciosa per a la societat, ja que això
permetria als treballadors i les
treballadores disposar de més
temps lliure per a dedicar-se a les
seves aficions, a la família o a la
formació. Aquesta mesura tam-
bé redundaria en una millora de
la seva salut física i mental, i de
la seva satisfacció laboral. 

Segons diversos estudis,
malgrat aquesta reducció ho-
rària en alguns països de la
Unió Europea, s’ha demostrat
que ha millorat la productivitat.
Una altra raó és aconseguir in-
crementar l’ocupació entre les
persones joves, ja que és es-
candalós el percentatge de joves
aturats mentre que les persones
grans continuen treballant. En
aquest sentit, les últimes dades
de l’Enquesta de Població Acti-
va, ens diuen que la taxa d’atur
juvenil a l’Estat espanyol, és a dir
la que afecta els menors de 25
anys, es troba en el 27,9% de la
població, més del doble que la
mitjana europea.

És evident que la vida és
més que treballar, com també

ho és aconseguir repartir la
feina per millorar les condi-
cions dels sectors populars.
Per tant, impulsar una llei, a
proposta del Ministeri de Tre-
ball, que reguli la jornada la-
boral de 35 hores com a norma
general i que garantís uns sa-
laris dignes i uns drets laborals
respectats, és una iniciativa
que beneficia a tothom.

No hem d’oblidar que la re-
ducció de la jornada laboral és
una reivindicació històrica del
moviment obrer, que sempre
lluita per aconseguir millors
condicions de treball i de vida
per a les classes treballadores.
Avui en dia, aquesta demanda
continua sent vigent, ja que
molts treballadors pateixen els
efectes negatius d’una jornada
excessiva, com l’estrès, la fatiga,
la falta de conciliació familiar i
personal, o el risc d’accidents la-
borals. Per això, impulsar una
llei per reduir la jornada laboral
no només és necessària, sinó que
també cal defensar el benestar
dels treballadors, així com el dret
a gaudir del seu temps lliure i de
la seva salut. 

Una jornada laboral més
curta també pot tenir molts be-
neficis socials i ambientals. Per
tant, una llei que redueixi la
jornada laboral és una mesura
justa i necessària per avançar
cap a una societat més demo-
cràtica, sostenible i solidària.

El badaloní Marc Orts 
ha guanyat el seu setè Goya pel
so de La sociedad de la nieve,
pel·lícula que ha arrasat
aconseguint 12 premis 

de les 13 nominacions. Orts
també té en el seu palmarès 

vuit premis Gaudí.
pàgina 6Marc Orts

L’Ajuntament de Badalona 
ha modificat el jurat que tria 
el disseny del dimoni, excloent
les entitats culturals, artistes i

persones involucrades en la festa
que abans en formaven part. 
A més, el consistori ja ha decidit
el disseny aquest dimarts.

pàgina 8Aj. de Badalona

La Unió de Polígons de
Catalunya ha iniciat el procés
d’associacionisme als polígons
de Sant Adrià. Es crearan

aliances entre les empreses del
Sot i es reactivarà l’associació
que hi havia a Montsolís per
“humanitzar” els polígons.

pàgina 10UPIC

Els semàfors
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El badaloní Marc Orts 
guanya el seu setè Goya

CINEMA4La cerimònia dels
Goya 2024 serà recordada pel
regnat del cinema català. 

La Sociedad de la Nieve, de J.
A. Bayona, va arrasar en la gala
de l’Acadèmia de Cinema espa-
nyola, celebrada aquest di-
umenge, amb dotze dels tretze
premis als quals optava i s’ha
convertit en la tercera pel·lícula
més distingida de la història
dels Goya. Un dels guardons ha
estat per al badaloní Marc Orts,
que s’enduia el Goya a millor so
per aquesta exitosa pel·lícula.
Amb aquest, ja són set els que ha

guanyat. El tècnic de so també ha
rebut el Gaudí en vuit ocasions. 

Per la seva banda, Bayona va
confessar que han estat deu
anys escoltant gent que els deia
que era impossible tirar enda-
vant la pel·lícula i que “no es po-
dria fer un film en castellà amb
aquest nivell d’ambició. Fins
que va arribar Netflix i es va de-
mostrar que es podia fer”, va dir.
Bayona ha destacat que porten
150 milions d’espectadors a tot
el món a la plataforma i
450.000 espectadors a les sales
de l’estat espanyol.

HABITATGE4Els bombers van
desallotjar aquest dimecres l’e-
difici número 7 del carrer Cani-
gó de Badalona, situat al costat
del bloc que ara fa una setmana
es va esfondrar provocant la
mort de tres persones. 

Al matí, el veí del tercer pis va
informar els bombers i l’Ajunta-
ment que havia detectat esquer-
des al sostre que no hi eren abans.
El Grup d’Estructures Col·lapsa-
des dels bombers va accedir a l’e-
difici del número 7 juntament
amb l’arquitecte municipal per fer
una inspecció i van decidir des-
allotjar-lo preventivament. L’al-
calde Albiol ha afirmat que, segons
els bombers, aquestes esquerdes
podrien estar relacionades amb
l’esfondrament del dia 6 de febrer
i, per tant, ahir els veïns no van
passar la nit a casa seva.

La inspecció es va fer coinci-
dint amb l’entrada a casa dels ve-
ïns del bloc esfondrat, el número
9. El jutge havia autoritzat els
veïns a entrar als seus domicilis
acompanyats d’un agent dels
Mossos d’Esquadra i d’un bomber

per recollir pertinences bàsiques.
L’alcalde va assegurar que els
bombers, en una primera anàli-
si, van observar que les esquer-
des s’estarien replicant en dife-
rents pisos de l’edifici. Per poder
garantir la seguretat dels veïns,
van començar els treballs “de
manera immediata”  per apun-
talar l’edifici. “Els responsables
tècnics han decidit que la millor
decisió és desallotjar l’edifici,
però encara no se sap quant de

temps”, va afirmar Albiol. El
batlle va afegir que els veïns que
estan “paret amb paret” amb la
finca afectada de moment no
podien entrar a recollir les seves
pertinences. Sí que ho podran fer
aquells que viuen en les porteries
més allunyades.

Pel que fa a la resta de veïns,
segons va avançar el Tot Badalo-
na,  els bombers no van trobar cap
dany a l’edifici de l’altra banda del
bloc esfondrat, el número 11.

El carrer Canigó aquest dimecres. Foto: Albert Segura/ACN

Desallotjat el bloc del costat de
l’edifici esfondrat tràgicament

Marc Orts amb el Goya. Foto: Premios Goya

Població |Tercera ciutat amb més nascuts a l’estranger
Badalona és la tercera ciutat de Catalunya amb més habitants nascuts a l’estranger, un 19,8% del

total (44.300 persones). La primera és Barcelona (477.000 persones, un 29,2%) i la segona
Hospitalet (87.900 persones, un 33,1%). Són dades del Centre d’Estudis Demogràfics.
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Denuncien censura del pregó
de Carnaval per part del PP

CULTURA4El Carnestoltes de
Badalona ha estat marcat per
dues polèmiques. Els organitza-
dors de la rua de Llefià van de-
nunciar que la regidora de Cultu-
ra, Vanessa González, va censurar
una part del pregó de la Reina Car-
nestoltes. Segons expliquen, es van
ometre fragments  amb crítiques
a situacions de la ciutat, com la fui-
ta de Canyet o l’arbre de Nadal. 

A través d’X, la xarxa ciutada-
na Llefianet explica que el dia 9 es
va informar el govern local que el
pregó contenia mencions refe-
rents a l’Ajuntament. L’endemà,
afirmen, l’organització va rebre
una trucada de González indi-
cant que el pregó no es llegiria en
la seva forma original. Per la seva
banda, el govern municipal nega
que s’hagi produït cap censura  i
que l’única condició que van po-

sar és que fos respectuós amb els
veïns de l’edifici esfondrat. El co-
ordinador de cultura de l’Ajunta-
ment, José Manuel López, asse-
gurava aquesta setmana al pro-
grama Badalona 360 que no li
consta que s’escapcés el text i que
va detectar una diferència amb el
pregó de l’any passat. “He pogut
comparar amb el de l’any passat
i és calcat, amb la diferència que
no citava cap polític. A l’actual s’ha
citat l’alcalde, però a l’anterior, que
tenia les mateixes reivindicacions,
no”, va declarar.

D’altra banda, l’Associació de
Veïns de Bufalà va denunciar que
l’Ajuntament va canviar de dia, de
dissabte a diumenge, la rua infantil
de la ciutat, que se celebrava a Bu-
falà, per evitar la competència
amb la de Llefià. A més, enguany
aquesta rua celebrava 10 anys.

CULTURA4El govern de Badalo-
na ha modificat el jurat del Cre-
ma’l tu, el concurs en el qual s’es-
cull el disseny del dimoni de les
Festes de Maig. Fins ara estava in-
tegrat per deu persones, una bar-
reja entre personal de l’Ajunta-
ment, professionals de l’art (entre
ells el constructor) i persones que
integren entitats culturals i po-
pulars de Badalona. Ara, d’acord
amb el decret signat, el jurat estarà
format per personal de l’Ajunta-
ment, en concret sis membres.

Segons ha publicat Badalona
Comunicació, el govern ha asse-
gurat que es tracta d’una modifi-
cació per tenir “un jurat més pro-
fessional”. Consideren, a més,
que el jurat s’ha de canviar periò-
dicament. “El problema és creu-
re's que l'elecció del dimoni és pa-
trimoni d'algú”, va afegir dimecres
la regidora de Recursos humans,
Eva Guillén. Tot i que no ha trans-
cendit, el consistori ha confirmat
que dimarts ja es va triar el disse-
ny del dimoni.

“PREOCUPACIÓ” A LA CFB
En un comunicat, la Comissió de
Festes de Badalona (CFB) ha la-
mentat profundament aquesta
decisió, que asseguren, no s’ha co-
municat als implicats. “Tot i haver
estat inicialment convocats com a

membres del jurat per triar el
guanyador, el govern municipal ha
decidit excloure la nostra entitat,
juntament amb altres organitza-
cions, sense una explicació clara ni
raonada”, han expressat. La CFB
s’ha mostrat “preocupada” per la
designació del jurat per part del
govern local, ja que expliquen, po-
dria influir en la imparcialitat del
procés de selecció. 

“Entenem que l’elecció del ju-
rat té un impacte directe en l’e-
lecció del dimoni, un una figura
que simbolitza la nostra identitat
i les nostres tradicions”, han as-
segurat. Finalment, la comissió de

festes ha reivindicat que totes les
entitats que vetllen per la festa
haurien d’estar involucrades en la
tria del disseny.

PRESERVAR LA RIQUESA
La comissió va exigir al govern lo-
cal una explicació detallada que
justifiqui aquesta modificació del
jurat i que reconsiderés la decisió
per assegurar un procés “trans-
parent, inclusiu i representatiu”.
En la mateixa línia, va afegir que
la participació de les entitats po-
pulars “és fonamental per pre-
servar la riquesa i l’autenticitat de
les tradicions locals”.

Imatge del dimoni del 2023. Foto: R.H

Polèmica per la modificació 
del jurat que tria el dimoni

Lectura del pregó de la Reina Carnestoltes. Foto: Ajuntament

Badalona
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AIGUA4Santa Coloma comen-
çava la setmana passada els tre-
balls per  aprofitar l’aigua que es
perd a la fuita de la canonada que
connecta la potabilitzadora del
Ter amb Barcelona. 

Concretament, està situada
al barri de les Oliveres, on es
perden diàriament 68.000 litres
d’aigua. “Es posa en marxa un pla
d’aprofitament mitjançant vehi-
cles cisterna especials per recollir
part de l’aigua i poder fer, de

moment, rec de supervivència
de l’arbrat forestal i, també per a
la neteja”, va assegurar l’alcaldessa
Parlon. A poc a poc, assegura,
aquest aprofitament s’incremen-
tarà amb la instal·lació de dipòsits
i canalitzacions. Dimecres passat
Aigües Ter Llobregat anunciava
que ha iniciat la licitació del des-
doblament d’aquesta canonada,
una obra necessària per posar fi
a la històrica pèrdua d’aigua que
provoquen les fuites.

SEGURETAT4Els municipis de
Barcelona, Montcada i Reixac,
Badalona, Santa Coloma de Gra-
menet i Sant Adrià de Besòs han
acordat impulsar una Comissió In-
termunicipal de Seguretat Públi-
ca per millorar la coordinació po-
licial. L’òrgan es reunirà trimes-
tralment i alternarà les seves ses-
sions entre les diferents Juntes Lo-
cals de Seguretat de cada municipi,
a més de comptar amb un espai de
coordinació operativa entre els re-
gidors responsables de la segure-
tat ciutadana. 

Les prioritats passaran pel
control de la salut pública i armes
blanques, organitzar operatius
territorials coordinats, lluitar con-
tres les ocupacions, prevenir in-
cendis i infraccions derivades de
la sequera i crear un sistema de co-
municació operativa entre les sa-
les de comandament policial. De
la mateixa manera, es valorarà po-
sar en marxa operatius conjunts
a les zones limítrofs entre les di-

ferents ciutats. Aquestes estaran
adreçades principalment a fer
controls d’alcoholèmia i de dro-
gues, controls de trànsit, circula-
ció i transport de mercaderies, llui-
ta contra la venda il·legal i el con-
trol d’armes blanques. 

En una primera fase, la Co-
missió Intermunicipal de Segu-
retat Pública del Barcelonès Nord
centrarà el seu treball en el segui-
ment de les activitats que es des-

envolupen a la serralada de Ma-
rina i el riu Besòs, treballant prin-
cipalment en la prevenció d’in-
cendis forestals i les infraccions as-
sociades. També es treballarà
amb actuacions de control i se-
guiment d’activitats incompatibles
amb la protecció del medi ambient
i de l’ús cívic dels espais naturals.

Més enllà de la planificació, els
comandaments es coordinaran
per oferir-se suport mutu.

Imatge de la reunió entre municipis. Foto: Ajuntament de Badalona

Nova comissió  per coordinar
la seguretat al Baix Besòs

Comença l’aprofitament 
de l’aigua de la fuita

ECONOMIA4La Unio de Polí-
gons Industrials de Catalunya
(UPIC) ha posat en marxa un
projecte d’associacionisme en
els polígons Montsolís i el Sot de
Sant Adrià de Besòs. La UPIC, en
col·laboració amb l’AMB, està
impulsant l’associacionisme a
polígons de l’àrea metropolitana.
En el cas dels dos adrianencs, el
projecte consistirà en crear una
associació al Sot i reactivar l’as-
sociació ja existent a Montsolís.
De moment tot està en una fase
inicial, però ja s’ha començat a
contactar amb les empreses per
informar del projecte. 

La UPIC explica a Línia Nord
que el fet de crear una associa-
ció suposa un benefici en dife-
rents àmbits tant per al teixit em-
presarial com per al municipi.
“Crear una associació és impor-
tant perquè és una manera de
treballar amb l’Ajuntament, a qui
també l’interessa tenir un inter-
locutor i no 50 amb les mateixes
necessitats”, afirmen. A banda de
la comunicació, la UPIC té com

a fita millorar les infraestructu-
res, crear projectes en les em-
preses que apostin per la soste-
nibilitat o l’economia circular,
entre altres. En definitiva, diuen,
la intenció és humanitzar els
polígons millorant les relacions
entre les parts implicades. “Si tu
crees una associació forta amb

relació directa amb els ajunta-
ments, aconsegueixes millores.
Si humanitzes el polígon, es
converteix en un lloc agradable
per treballar, està millor posi-
cionat i és més atractiu. Això re-
percuteix en la creació de  llocs
de treball i té un impacte positiu
en les empreses”, afirma la UPIC.

Imatge del Polígon Montsolís. Foto: Ajuntament de Sant Adrià

Arrenca el projecte per associar
les empreses dels polígons

Enllumenat | Es renovaran 500 punts de llum amb LED
L’Ajuntament de Santa Coloma ha aconseguit una subvenció per millorar

l’eficiència energètica de la ciutat. Es destinaran poc més de 400.000 euros per un
nou contracte de subministrament i per la instal·lació de LED a 500 punts.

Parcs | Nou parc infantil a la Rambleta
Sant Adrià disposa d’un nou parc infantil a la Rambleta, darrere del Col·legi Sant
Gabriel. El disseny permet que sigui accessible per a qualsevol infant i està
construït amb materials reciclables i que són respectuosos amb el medi ambient.

Primer pla d’una fuita d’aigua a una canonada. Foto: Marta Lluvich/ACN

TURISME4Aquest any serà un
punt d’inflexió per al turisme de
Sant Adrià. Actualment hi ha
dos projectes hotelers en marxa
que multiplicaran per dotze l’o-
ferta de la ciutat. 

I és que de 65 habitacions
disponibles al municipi en dos ho-
tels modestos, la xifra es dispara-
rà  fins les 800 en dos nous allot-
jaments de luxe de quatre i cinc es-
trelles. Segons ha avançat El País,
un dels dos, anomenat Tembo i si-
tuat entre la Mina i el barri bar-
celoní del Besòs i el Maresme, està

previst que obri en les pròximes
setmanes. Té 280 habitacions
d’entre 30 i 125 metres. L’altre ho-
tel és el del port del Fòrum, amb
l’obertura prevista per a l’estiu. És
de la cadena SLS i tindrà 470 ha-
bitacions. L’alcaldessa, Filo Cañete,
ha remarcat en diverses ocasions
l’impacte positiu que tindran. “L’
hotel situat al barri de la Mina di-
namitzarà l'entorn, canviarà el
paisatge i generarà nous llocs de
treball de qualitat”, afirma. Sobre
el del Fòrum, afegeix que serà “tot
un revulsiu” per a la zona.

Revolució hotelera:  l’oferta
es multiplicarà per 12 a l’estiu

Façana del nou hotel situat a la Mina. Foto: X (@JcallauBartoli)
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Cinc negocis tianencs 
reben el premi Biosphere

TURISME4El Consorci de Pro-
moció Turística Costa del Ma-
resme va organitzar aquest di-
marts  a l’Espai d’Arts Escèniques
Casal d’Alella una jornada de
networking per a un Maresme
sostenible que ha estat el prelu-
di de l’entrega de les certificacions
Biosphere i dels Punts d’Infor-
mació Turística. 

Les empreses i serveis de Tia-
na reconegudes amb el distintiu
Biosphere 2024 per la seva apor-
tació al turisme han estat Ca
l’Andreu Ecoturisme, Alta Alella,
el Celler Quim Batlle, Melmelà-
ria i Nautic Ocean. Les certifica-

cions Biosphere neixen de l’Ofi-
cina Tècnica de Turisme. Xavier
Font, cap de l’Oficina Tècnica de
Turisme de la Diputació de Bar-
celona, el va qualificar el guardó
de “molt potent”.“És la primera
passa que busquem en un terri-
tori perquè les empreses siguin
conscients del seu paper dins
d’aquella destinació a l’hora de
promocionar-la, donar informa-
ció turística i també conèixer
quins són els altres actors d’aquell
territori”, va afegir. 

Al Maresme ja són un cente-
nar d’empreses les que tenen
aquest distintiu.

URBANISME4El president del
grup municipal del PSC de Bada-
lona, Fernando Carrera, s’ha re-
unit amb l’alcalde de Montgat, el
socialista Andreu Absil, per par-
lar sobre els problemes comuns
que tenen ambdues poblacions. 

Una d’elles és el tram que
uneix Badalona i Montgat. Es
tracta d’un solar de 47.000 metres
quadrats que fa anys que no té cap
ús, tot i que és una zona molt fre-
qüentada per esportistes. Aquest
solar, però, no té la il·luminació
adequada i actualment el projec-
te d’instal·lar enllumenat de l’AMB
està bloquejat per les adminis-
tracions supramunicipals. Per
aquest motiu, Carrera i Absil de-
manen que el govern català des-
encalli aquest punt per poder ins-
tal·lar els fanals. D’altra banda,
també han tractat altres temes
com la seguretat, l’estat de les plat-
ges o els horts urbans, al límit en-
tre els dos municipis.

UN SOLAR COMPLEX
L’Àrea Metropolitana de Barce-
lona confirmava recentment a

Línia Nord que per ara no hi té
cap projecte de futur més enllà d’a-
questes millores en la il·luminació,
que no acaben d’arribar perquè al
terreny hi tenen competències
diferents administracions. “És
una zona molt complexa en la qual
no tenim res previst més enllà d’un
enllumenat provisional. S’està
tramitant des dels serveis d’Espai
Públic el permís de Costes, que de-

pèn del govern espanyol, per po-
der fer la instal·lació de l’enllu-
menat en aquesta parcel·la”, as-
seguren des de l’AMB. Per la seva
banda, l’alcalde de Montgat, An-
dreu Absil, reiterava a Línia Nord
la complexitat d’aquesta zona, ja
que també hi juga un paper el Mi-
nisteri de Transició Ecològica i,
fins i tot, Adif, el que complica
qualsevol decisió.

Imatge del tram entre Badalona i Montgat. Foto: R.H

Petició per il·luminar l’enllaç
entre Montgat i Badalona

Imatge dels premiats. Foto: Ajuntament de Tiana

Festa | 18a calçotada popular a les Mallorquines
L’Associació Veïnal Mallorquines Montgat celebrarà el pròxim 25 de
febrer la seva 18a calçotada popular a la plaça de les Mallorquines. 

L’AV convida a tota la comunitat a unir-se a aquesta tradicional trobada. 
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Esports Bàsquet | La Penya rep el Club Sant Josep Obrer 
El conjunt de Jordi Vizcaíno rebrà el pròxim 18 de febrer el Club Sant Josep Obrer, en partit

corresponent a la 22a jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut Badalona hi arribarà
després de la derrota per 70-77 i a la pròrroga contra el Baloncesto Leganés del passat dia 3. 

“Noies, l’MVP torna a sortir a la
pista! Ja era hora! Sooom-hiii,
Feeeerrrreeee! Sooom-hiii, MVP!
Ets la milloooor!”, crida part de la
grada del Marina Besòs. “Som el
millor públic i animem la millor,
la Míriam Ferreri”, proclama, en-
èrgica, Paula López. “La Míriam és
l’MVP dins i fora de la pista, pel seu
humor i lideratge, i per moltes co-
ses més”, intervé María González.
Just després, Duna Moreno em
demana que presti atenció a les lle-
tres inspirades en el disseny del
logo de Superman que cada mem-
bre del grup té a les mans: “Si t’hi
fixes bé, veuràs que les lletres su-
men ‘MVP Ferreri’. És original,
eh!”. Totes tres i la resta són ju-
gadores del SESE, com la prota-
gonista, Míriam Ferreri. 

L’anècdota resumeix la quí-
mica d’un equip treballador, ge-
nerós i bromista.  “A les compa-
nyes els va fer tanta gràcia que un
dia portés unes calcetes de Su-
perman que des de llavors sem-
pre volen que els dediqui una cis-
tella d’una manera peculiar. I ha-
via de complir el seu desig perquè
m’han demostrat que són les mi-
llors. Per això he jugat amb les fa-
moses calcetes”, descriu, diverti-
da, Ferreri, ja amb la medalla de
campiona. Amb l’equip de la con-
ferència Est ha guanyat per 63-82
l’Oest en el primer partit de la his-
tòria d’un All Star de la Super
Copa, organitzat per la Federació
Catalana de Basquetbol (FCBQ)
amb la col·laboració del Bàsquet
Femení Sant Adrià i de l’Ajunta-
ment. El diumenge 11 de febrer de
2024 ja és una data assenyalada
per al bàsquet català.  

Tornem al SESE, perquè a
aquest grup no se li esgoten les
curiositats. Lídia Querol m’explica
per què té una pancarta amb el
lema ‘El consens amb tu’ i una
foto del seu entrenador, Enric
González, menjant-se un entrepà.
“Sovint als entrenaments l’Enric
ens recorda que un entrepà de
truita s’ha de fer bé. Així que, per
l’amic invisible, n’hi vam regalar
un. És un gran tècnic que es fa es-
timar”, el retrata Querol.   

“Com has pogut comprovar,
al SESE tinc un grup molt deta-
llista. A vegades em surten ex-
emples així i que són una manera
d’intentar destensar els nervis
d’un partit o d’un entrenament.

En un All Star sí que no pateixes.
L’ambient i l’exigència són dife-
rents”, resol González, que ha di-
rigit l’Est, juntament amb Víctor
Calzado (Draft Gramenet). Les
primeres campiones són la men-
cionada Ferreri (SESE), Marina
Laborda, Merche Carrillo i Anna
Gamarra (Draft Gramenet), Sò-
nia Sardà (CB Granollers), Júlia
Muñoz i Gemma Álvaro (Bàs-
quet Femení Sant Adrià), Mari-
na Portillo i Serena Mirat (CB
Roser), Bruna Vila (AB Premià),
i Esther Murat i Alba Lago (CBF
Cerdanyola).    

A la grada conec fans d’a-
questes dues últimes basquetbo-
listes. Sara Forés, també jugado-
ra del conjunt cerdanyolenc, re-

trata amb precisió Lago i Murat.
“L’Alba és la meva mentora i un
suport constant en els bons i
mals moments. I també admiro
l’Esther, que a vegades parla amb
la mirada i que sempre m’explica
les coses amb calma, i em fa con-
fiar més en mi”, concreta Forés.
“La Murat desprèn i contagia la
seva confiança i energia, i és un lli-
bre obert. L’Alba és una altra
crac”, intervé Esther Cortés. 

Cortés i Forés somien a de-
butar algun dia en un All Star de
la Super Copa. Una fita que
Laia Anducas (CEJ l’Hospitalet)
acaba d’assolir: “Ha estat una ex-

periència increïble. He gaudit
molt del matx i d’un ambient
fantàstic, i espero que el públic
també hagi fruït amb nosal-
tres”. Anducas ha compartit
equip (l’Oest) amb Judith Tur-
rión, també del CEJ l’Hospitalet,
Míriam Tajahuerce i Elsa Kubala
(CB Prat), Laura Pascual (TGN
Bàsquet), Claudia Hernández
(Joventut Les Corts), Queralt Ri-
bera, Iona Garcia i Carla Ortas
(Manresa CBF), Gemma Miró
(Samà Vilanova SAF), i Núria
Soler i Carlota Carner (CB Igua-
lada). Marc Rovirosa (Manresa
CBF) i Raül Caballero (CB Igua-
lada) han dirigit el grup.   

La Xarxa+ ha transmès el
matx amb la narració de Marc
Mundet i de dos analistes, Sergi
Curto, entrenador del Bàsquet
Femení Sant Adrià, i Cynthia
Molina, capitana del CB Grano-
llers. “Conèixer les jugadores dins
i fora de la pista m’ajuda a poder
expressar-me amb més precisió i
analitzar millor algun gest o al-
guna cara. Això sí, hi aplico un
dels meus lemes, ‘Tot el que facis
o diguis ha de ser sempre per su-
mar, i allò que pugui restar o
perjudicar algú és millor que t’ho
estalviïs’”, enraona la llinassenca.  

LA IL·LUSIÓ DE LES PETITES
Segur que Molina s’ha fixat en l’a-
legria de les jugadores del premi-
ni de primer any del Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià quan han saltat
a la pista després d’algun temps
mort i al descans. “Es mereixen el
seu moment de fama i si fan al-
guna cistella i el públic les aplau-
deix, serà encara més fantàstic”,
exposa Jordi Mestre, Chucho, se-

cretari tècnic del conjunt adria-
nenc i voluntari a l’All Star.  

A Filo Cañete, alcaldessa de la
ciutat, l’apassiona veure bàsquet
en directe. “Animo força i amb
respecte. M’encantava anar a
veure jugar mon fill, que ara és
entrenador. El meu marit també
va ser basquetbolista”, confessa.
Cañete ha fet esport des de ben
petita i quan pot s’escapa una es-
tona a nedar.    

Albert Barquets (CB Espar-
reguera) i Marc Perapoch (JAC
Sants) han viscut una experièn-
cia doble al Marina Besòs. Tots
dos han jugat amb la conferència
Oest, amb Xavi Assalit i Marc
Mestres (JAC Sants), Max Gas-
pà (Bàsquet Manresa B), Ricar-

do Baltà (UE Barberà), Quico
Roig i Diego Dias (CB Esparre-
guera), Arnau Sanahuja i Nil
Deix (CN Sabadell), Marc Tala-
verón (UE Sant Cugat), i Rubén
Morales (Nou Bàsquet Olesa), i
amb  Jordi Garcia (JAC Sants) i
Norberto Guerra (CB Esparre-
guera) com a entrenadors. 

I tots dos han participat en el
concurs de triples. De fet, s’han en-
frontat en la final, amb Barquets
com a guanyador masculí [els al-
tres participants han estat Gerard
Gutiérrez, del Bàsquet Manresa B,
i Eduard Francisco, del Masnou
Basquetbol] i subcampió del con-

curs global, en què ha perdut
contra Queralt Ribera. La jugadora
del Manresa CBF també ha estat
la campiona entre les triplistes
[amb Judith Moya, del CB Gra-
nollers, Marina Portillo, del CB Ro-
ser, i Montsant Guerrero, de l’AB
Premià, com les altres aspirants]. 

“És un dia per competir d’una
manera divertida. Molts són com-
panys, rivals i amics des de fa
molts anys, i està clar que també
vols guanyar. L’escenari, però, fa
que jugar sigui més divertit i di-
nàmic”, comenta Barquets. És un
dia especial i amb regles especials,
perquè, per exemple, les cistelles
han valgut el doble de punts en els
últims dos minuts de cada quart:
el matx masculí s’ha decidit a fa-
vor de l’Est amb un triple d’Edu
Garcia (CBU Lloret) a 16,3 segons
del final i que, per tant, ha sumat
sis punts. La cistella definitiva
(87-90). La resta de campions
han estat Roger Vilanova i Anto-
nio Quirós (CB Ripollet), Kevin Je-
rez Pilotti (CBU Lloret), Marc Ar-
nau i Carlos Lorente (El Masnou
Basquetbol), Ramon Gotzens i
Álvaro Puertas (Círcol Catòlic Ba-
dalona), Ali Gueye i Pol Barbecho
(FC Martinenc Bàsquet), Guillem
Pérez (CB Ipsi), i Genís Tena (CB
Cerdanyola). Un grup entrenat per
Raúl Jorda, del CB Ripollet, i
Marc Ciurana, del CBU Lloret.    

“Les regles han fomentat la
igualtat durant el matx i força
girs de guió. M’ha agradat també
que poguéssim entrenar-nos al
matí i dinar junts després. Com-
partir una estona distesa amb la
resta de participants ha fet que
l’experiència fos encara més emo-
tiva”, defensa Perapoch.  

“És un encert haver concen-
trat l’All Star en una tarda per-
què hi ha més públic i més en-
ergia al pavelló i, per tant, més
festa. És una jornada per gaudir
del bàsquet, sense els nervis
habituals dels caps de setmana
i de fer-ho amb protagonistes de
la Super Copa”, destaca Ferran
Aril, president de la Federació
Catalana de Basquetbol.   

“Organitzar un esdeveniment
així és una feina de molts mesos
i qualsevol esforç extra val la
pena per veure la il·lusió dels ju-
gadors i jugadores, que són molt
agraïts. Intentem atendre’ls al
màxim i se senten com a estrelles.
Bé, és el que són: estrelles de la
Super Copa”, tanca Javi Ezpele-
ta, cap de premsa de la federació.
Li brillen els ulls de cansament,
però, sobretot, d’orgull.    

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

Una reunió plenad’estrelles
» El primer All Star de la Super Copa de la història s’ha celebrat al Marina Besòs, a Sant Adrià  

» Línia Nord viu la gran festa del bàsquet català a la pista i a la grada a través de diversos testimonis

Míriam Ferreri amb les seves companyes del SESE, a l’All Star de la Supercopa de Sant Adrià. Foto: Toni Delgado

Muñoz i Álvaro (Femení
Sant Adrià) i Laborda,
Carrillo, Gamarra (Draft),
campiones amb Calzado

“És un dia per gaudir 
del bàsquet sense
nervis”, diu Ferran Aril,
president de la federació 
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Els personatges d’Els Watson, la no-
vel·la inacabada de Jane Austen, han ha-
gut d’esperar més de dos se gles perquè
algú els portés a l’escenari i poder aca-
bar d’explicar la seva història. L’obra
narra les històries de les germanes Wat-
son, obligades a casar-se per superar la
pobresa. Es pot veure al Teatre Nacional
de Catalunya fins al 17 de març.

Teatre

Els Watson
Laura Wade

Dos anys després de la publicació de
Suposo que l’amor és això, Ginestà,
grup format pels germans Pau i Júlia
Serrasolsas, torna amb un nou tre-
ball, el quart de la seva trajectòria. En
aquest cas, es fa un salt de les cançons
intimistes al pop electrònic, amb peces
que tracten l’amor, el desamor i la vida
després d’una ruptura.

Música

Basada en la vida del famós cantant de
reggae Bob Marley, la pel·lícula narra la
seva història. Se centra, especialment, a
explicar com la seva música revolucio-
nària va inspirar diverses generacions,
promulgant un missatge d'amor i uni-
tat que encara avui, més de quaranta
anys després de la seva mort, perduren
i marquen molta gent.

Pelis i sèries

Bob Marley: One Love
Reinaldo Marcus Green

Vida meva
Ginestà

Sâlmon 2024
El Sâlmon, el Festival d'Arts Vives de Barcelona, arriba a la

12a edició amb una quinzena de propostes diverses relacio-
nades amb la dansa i la coreografia contemporànies. En

concret, la iniciativa busca fer reflexionar el públic sobre te-
mes polítics actuals a través de l’art. Tot plegat es podrà
veure del 15 al 25 de febrer a diversos espais de la ciutat
com el MACBA, l’Antic Teatre, la Caldera o el Mercat de les
Flors, entre altres. A més, enguany el festival compta amb

una forta presència internacional, amb creadores reconegu-
des com Dana Michel, Antonia Baehr i Latifa Laâbissi.

L U D O V I C O  E I N A U D IQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista musical Pep Blay s’endinsa
en la figura de Carles Sabater,  líder del
popular grup de rock català Sau, i en
el misteri de la seva mort, amb només
36 anys. Amb l'ajuda del testimoni
de companys de professió i familiars,
Blay posa llum a totes les incògnites i
rumors que envolten aquest perso-
natge icònic.

Llibres

Cor trencat. Mort i vida de Sabater
Pep Blay

|Mario vs. Donkey Kong
El clàssic de puzles i plataformes que el 2004 es va llançar per a 

Game Boy Advance torna amb millors gràfics i amb jocs cooperatius.
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Viuen línia

El reconegut pianista Ludovico Einaudi (Torí, Ità-
lia, 1955) ha anunciat que farà un únic concert a
Catalunya aquest 2024. Serà el 24 de juliol al Fes-
tival Terramar, a Sitges, on interpretarà alguns

dels seus clàssics, com Nuvole Bianche o Experien-
ce. El compositor és famós per haver creat les
bandes sonores de pel·lícules tan conegudes

com Intocable o I’m Still Here, i de diferents sèries
de la televisió italiana. A banda, té diversos pre-
mis i distincions a nivell internacional i un total
de 24 àlbums que han sonat arreu del món. 
Einaudi es va formar al Conservatori Verdi 
de Milà i és considerat el millor pianista 
del moment, no només pel seu domini 
de la música clàssica, sinó per la fusió 

que fa amb altres estils com 
el pop, el rock o el folk. 

Famosos

Ser considerat el millor pianista del moment
Ha tocat als millors escenaris de tot el món

Ha anunciat un únic concert al país aquest any
Serà al Festival Terramar de Sitges, el 24 de juliol

Eufòria i queixes dels fans
Celebren la notícia, però també lamenten que no faci més concerts
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

E S T I L S  D E  V I D A

i ADDICCIONS
El 34,6% dels joves de 12 i 13 anys reconeixen haver begut alco-
hol algun cop a la seva vida i el 25% haver fumat cigarretes elec-
tròniques. Són dades d’un estudi pilot sobre consum d'alcohol,
tabac i possibles addiccions impulsat per la delegació del go-
vern espanyol per al Pla Nacional de Drogues. Els resultats evi-
dencien com, entre tots, hem normalitzat massa fàcilment l’ac-
cés de substàncies addictives als nois i noies. 
Quant al consum d’alcohol, val a dir que l’estudi no es refe-

reix al fet que els joves puguin brindar amb una copa de cava
durant les festes familiars. La cosa va molt més enllà, i els alum-
nes de 1r i 2n d’ESO confessen que obtenen l'alcohol majorità-
riament de botigues de barri (41,6%), cases d'altres (40,8%) o de
la seva mateixa casa. Els joves que consumeixen cigarretes elec-
tròniques o fins i tot tabac, un 8,5%, també l’aconsegueixen, lò-
gicament, de forma il·legal. 
Curiosament, l’estudi pilot revela que el consum d’alcohol es

manté més o menys al mateix nivell entre nois i noies, però en la
franja entre els 14 i els 18 anys el consum per a tots els trams
està més estès entre les noies.

Mals hàbits dels joves que cal evitar
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ALCOHOL

Un 8,5% dels alumnes de primer i segon 
d’ESO han fumat tabac en alguna ocasió  

CIGARRETES

TABAC

BEGUDES

El 35% dels joves de 12 i 13 anys han begut
alcohol com a mínim un cop a la seva vida

Les claus

Un de cada quatre joves afirma que 
ha consumit cigarretes electròniques

Un 38% dels estudiants menors de 14 anys han
consumit begudes energètiques recentment
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